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مصاحبه مطبوعاتی سفیر آمریکا در جمهوری آذربایجان

اوباما هنگامی كه عضو مجلس سنا بود یك بار بهمراه سناتور ریچارد لوگار به آذربایجان سفر كرده و حتی در جریان این

سفر از منطقه سنگچال نیز دیدن به عمل آورده بود

سرویس آذربایجان/خبرگزاری آران
خبرگزاری آران / سرویس آذربایجان : به گزارش خبرگزاری آپا، روز گذشته ان درسی سفیر آمریكا در آذربایجان در جمع خبرنگاران در پاسخ به سوال مربوط به اولویت های مهم

سیاست دولت جدید آمریكا در قبال آذربایجان، گفت كه هنوز زود است در باره جزئیات سیاست خارجی آمریكا حرف بزنیم.
وی مسایل حمایت از دموكراسی، توسعه و دفاع را سه محور اصلی در سیاست خارجی كشورش بر شمرد و گفت كه اوباما به دشمنان ایالات متحده هشدار داده است كه آمریكا از

خود در قبال همه تهدیدات دفاع خواهد كرد.
خانم درسی آذربایجان را كشوری مهم از نظر آمریكا، خواند و گفت كه ایالات متحده در این منطقه نیز دارای منافع می باشد: ما اهمیت جهانی آذربایجان به ویژه، در زمینه امنیت

انرژی را درك می نماییم. مبارزه با تروریسم و جلوگیری از نشر سلاح های كشتار جمعی از اهداف اصلی آمریكا به شمار میرود كه آذربایجان همكار مهم آمریكا در این زمینه است.
وی ادامه داد: اوباما هنگامی كه عضو مجلس سنا بود یك بار بهمراه سناتور ریچارد لوگار به آذربایجان سفر كرده و حتی در جریان این سفر از منطقه سنگ چال نیز دیدن به عمل

آورده بود. من چندی پیش با اوباما دیدار نمودم و پس از دیدن عكس های او حین سفرش به آذربایجان، چنین تصوری در ذهنم شكل گرفت كه امروز زمینه خوبی برای گسترش

همكاری میان دو كشور فراهم شده است.
س: موضع ایالات متحده در قبال رفراندومی كه قرار است در ماه مارس در جهت اصلاح قانون اساسی آذربایجان برگزار شود چگونه است؟

ج: مسئولیت تصمیم گیری نهایی در رابطه با اصلاح قانون اساسی آذربایجان با مردم این كشور است. من نمی خواهم ماهیت مساله را تشریح نمایم، ولی می خواهم بگویم كه

این مساله برای آن دسته از محافل بین المللی كه خواهان توسعه آذربایجان هستند ، خیلی جالب توجه می باشد. برگزاری مناظره های اجتماعی پیرامون موضوع رفراندوم

ضروری است. باید شرایط لازم برای طرفداران و مخالفان مساله اصلاح قانون اساسی فراهم گردد تا آنها بتوانند نظرات و ایرادهای خود را مطرح كنند. باید رسانه های گروهی

مستقل نیز در این مناظره ها فعال بوده و اعلام موضع نمایند. ما معتقدیم ، حضور فعال مردم در این روند بسیار ضروری است. آمریكا خواهان توسعه آذربایجان بوده و نسبت به

تلاش حاكمیت این كشور در راستای فراهم آوردن فضایی دموكراتیك و شفاف در حین برگزاری رفراندوم امیدوار می باشد.
س: مدتی پیش آمریكا با گرجستان و اكراین منشوری امضا نمود. آیا چنین سندی با آذربایجان نیز امضا خواهد شد؟

ج: من از این مساله بی اطلاع هستم. دولت آمریكا سیاست خود را در قبال آذربایجان مشخص نموده است. ما در بسیاری از مسایل از جمله در زمینه های اقتصادی، انرژی و

امنیت همكاری می كنیم. این دو كشور دارای منافع و ارزش های مشتركی هستند.
س: توقف فعالیت رادیوهای خارجی در آذربایجان در مناسبات باكو و واشنگتن چه تاثیری خواهد گذاشت؟

ج: ما باید بطور مشترك تلاش كنیم تا این مشكل حل شود. مشكلات موجود در زمینه های مطبوعات و آزادی قلم و بیان در مناسبات دو كشور مشكل جدی بوجود می آورد.

امیدوارم، دو كشور باهم راه حل های اصولی این مشكل را پیدا كنند. مساله توقف فعالیت رادیوها در آذربایجان در محافل مختلف آمریكا نیز بازتاب منفی در پی داشته است.

متاسفانه، از فعالیت این رادیوها علیرغم اینكه آمریكا كمك و همكاری خود را به آذربایجان جهت حل نقص های فنی و حقوقی این مشكل ارایه كرده بود، جلوگیری به عمل آمد. در

حالی كه این رادیوها تحفه های زیادی در راستای توسعه مطبوعات و شكل گیری فضایی مناسب برای فعالیت رسانه های گروهی به ارمغان آورده و جو رسانه ای را در آذربایجان

پررنگ كرده بود كه این هم از عوامل مهمی در توسعه مطبوعات به شمار می رود. در خلال همین آب و هوای موجود، آمریكا كمك خود را به آذربایجان در زمینه حل مشكلات

حقوقی پیشنهاد كرده بود. ما می فهمیم كه اعتلای قانون باید رعایت شود و خود آمریكا نسبت به اعتلای قانون احترام قایل می باشد. ما پیشنهاد كرده بودیم كه فعالیت این

رادیوها تا زمانی مسایل حقوقی حل شود ، ادامه داشته باشد. آغاز مجدد فعالیت آن ها ضروری است. ولی بعید می دانم این مساله در مناسبات دو كشور تاثیر منفی بگذارد.

نمایندگان آمریكا پیشنهادات خود را در خصوص آغاز فعالیت رادیوهای خارجی در آذربایجان بر اساس قوانین موضوعه این كشور، مطرح كرده و موضوع را همچنان دنبال می

كنند. مذاكرات ادامه دارد و ما انتظار داریم طرف آذربایجانی هرچه زودتر پاسخ خود را به ما ارایه نماید. این اقدام بنوبه خود دعوت خوبی از سوی باكو به دولت جدید آمریكا

خواهد بود.
س: شما در مورد اعطای تسلیحات 800 میلیون دلاری بلاعوض توسط روسیه به ارمنستان چه نظری دارید؟

ج: من به غیر از مطالبی كه در مطبوعات منتشره شده است، چیزی نمی دانم. حل و فصل مسالمت آمیز و عادلانه مناقشه قره باغ هدف اصلی ایالات متحده است. آمریكا عضو

«گروه مینسك بوده و تلاش خود را برای حل این مناقشه ادامه می دهد و به همین دلیل، ما هر اقدامی را كه به مذاكرات خللی وارد و اوضاع را نیز متشنج تر كند، محكوم می

كنیم.
س: آیا آمریكا در سیاست خود در زمینه انرژی به ویژه، پس از بوجود آمدن بحران گاز طبیعی در اروپا، تجدید نظر خواهد كرد؟

ج: این بحران ثابت كرده است كه پیشنهاد ارایه شده از چند سال پیش توسط آمریكا در رابطه با چند شاخه ای نمودن مسیرهای انتقال مواد حامل انرژی بی دلیل و بی معنی

نبوده است. من معتقدم، آذربایجان بعنوان یك كشور ترانزیتی، نقش بزرگی در این زمینه ایفا می كند و اهمیت آن به ویژه، پس از بوجود آمدن این بحران افزایش یافته است.

چنانكه قبلا نیز متذكر شده ام، مساله امنیت انرژی از اولویت های مهمی در سیاست خارجی دولت جدید اوباما است و ما همكاری خود را با آذربایجان در زمینه امنیت انرژی ادامه

خواهیم داد.
پایان پیام.
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